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ČESKÝ JAZYK 

SHODA PŘÍSUDKU S PODMĚTEM 

 

PODMĚT RODU 
PŘÍČESTÍ MINULÉ 

(koncovka slovesa) 

POMOCNÉ 
UKAZOVACÍ 
ZÁJMENO 

PŘÍKLAD 

mužského životného -i ti 
muži jeli 
ptáci zpívali 

mužského 
neživotného 

-y ty 
kameny padaly 
stroje pracovaly 

ženského -y ty 
ženy hrály 
kytky voněly 

středního -a ta 
kuřata zobala 
auta jela 

 

▪ Pamatujte si! 

dítě, oko, ucho = v jednotném čísle rod střední (dítě brečelo, oko vidělo, ucho bolelo) 

děti, oči, uši = v množném čísle rod ženský (děti brečely, oči viděly, uši bolely) 

 

▪ Na co si ještě musíme dát pozor? 

1) Ve větách typu „Davy lidí proudily. Tisíce diváků byly spokojeny.“ se řídíme 

podstatným jménem v 1. pádě (davy, tisíce) a ne jménem ve 2. pádě (lidí, diváků). 

 

2) Je-li podmět rodu mužského zakončený na -ci, -či, píše se v příčestí minulém měkké 

-i. I když tento podmět označuje neživé věci. Zakončení na -ci, -či podmět 

zživotňuje (sněhuláci roztáli, draci létali, ledoborci vypluli, uzenáči chutnali). 

 

Ale! Pokud použijeme neživotný tvar s koncovkou -e, píšeme v příčestí minulém 

tvrdé -y (ledoborce vypluly, uzenáče nám chutnaly). 

  

Každá koncovka přísudku se musí v příčestí minulém shodovat s rodem podmětu. 


